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SANTA PERPÈTUA pàg 17

El municipi participa en
un estudi europeu sobre
insectes pol·linitzadors

MONTMELÓ pàg 16

Rebel·lió veïnal contra un
pla per fer 38 pisos socials

El VallèsOriental encara té
6.600 cobertes ambamiant
Les Franqueses és el municipi que més en té i els afectats per aquest material tòxic avisen que treure’l és car pàg 18
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PROBLEMA CRÒNIC pàg 10

Els joves de Granollers
reclamen una oferta d’oci
alternativa i més variada

GRANOLLERS pàg 10

Els botiguers de Gran Centre,
presidits per Isabel Martín, 
es reivindiquen a Hawaii

12M: Junts+ guanya a més pobles,
però el PSC el supera en vots

Els socialistes arrasen a les principals ciutats i municipis 
del Vallès Oriental a les eleccions catalanes pàgs 3, 4 i 5

Retorn als orígens
Putellas obrirà una escola de futbol per a noies a Mollet pàg 12
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VALLÈS ORIENTAL4El resultat de les eleccions al
Parlament del 12 de maig deixava el Vallès Orien-
tal pintat majoritàriament de blau, ja que Junts+
guanyava en 23 dels 39 municipis de la comarca,
però la victòria per vots se l’emportava el PSC. Tot
i imposar-se a només 16 ciutats, repetia com la for-
ça més votada, amb un 29% dels suports davant del
22% de la llista de Carles Puigdemont. En ambdós
casos, són uns resultats millors que els aconseguits
en les darreres eleccions catalanes, que s’expliquen
per l’ensorrament d’ERC, que va passar de ser se-
gona força a la comarca a tercera, amb uns resul-
tats vuit punts per sota dels obtinguts el 2021, quan
s’imposava a 10 municipis vallesans.

Un altre fet a destacar del 12M és el resultat del
PP, que passava de vuitena a quarta força, situant-
se com el partit que més creixia al territori, amb un
9% dels vots. Quedava per davant de Vox, que es
mantenia amb un 7% dels sufragis, i de Comuns Su-
mar i de la CUP, que perdien 1.000 i 3.000 votants
respectivament. En concret, l’agrupació de Jéssica
Albiach aconseguia el 6% dels suports i la de Laia Es-
trada el 4%. Mentrestant, Aliança Catalana irrom-
pia amb el 3% dels sufragis i Ciutadans desaparei-
xia pràcticament del mapa, amb només 1.200 vots.

L’escenari resultant d’aquestes eleccions deixa
tocat l’independentisme, que perd força, en la línia
del que passava el 2021, i la dreta espanyolista creix.

ElPSC
s’imposa
» Junts+ guanya a
més municipis, però
els socialistes el 
superen en vots

» ERC s’enfonsa 
mentre el PP se situa 
com la força que més 
creix a la comarca

1. Bigues i Riells
2. Caldes de Montbui 
3. Campins 
4. Canovelles
5. Cànoves i Samalús
6. Cardedeu
7. Figaró-Montmany
8. Fogars de Montclús
9. Granollers
10. Gualba
11. L'Ametlla
12. La Garriga
13. La Llagosta
14. La Roca
15. Les Franqueses 
16. Lliçà d'Amunt
17. Lliçà de Vall
18. Llinars 
19. Martorelles
20. Mollet
21. Montmeló

22. Montornès
23. Montseny
24. Parets
25. Sant Antoni de Vilamajor 
26. Sant Celoni 
27. Sant Esteve de Palautordera
28. Sant Feliu de Codines
29. Sant Fost de Campsentelles 
30. Sant Pere de Vilamajor
31. Sta. Eulàlia de Ronçana
32. Sta. Mª de Martorelles
33. Sta. Mª de Palautordera
34. Tagamanent
35. Vallgorguina
36. Vallromanes
37. Vilalba Sasserra
38. Vilanova

Participació 

58%
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RESULTATS4Els bons resultats
de Junts+ al Vallès Oriental no
impedien que les ciutats més po-
blades quedessin tenyides de
vermell. La llista de Salvador Illa
s’imposava tant a la capital de la
comarca com als municipis del
seu voltant i també al Baix Vallès,
tal com passava el 2021.

A Granollers, el PSC s’em-
portava un 31% dels suports que
els deixaven lluny del segon par-
tit més votat, Junts+, que amb un
22% dels vots li treia el segon lloc
a ERC. Els republicans rebien un
13% dels sufragis, un resultat set
punts per sota del que aconse-
guien el 2021, situant-se com el
partit que més força perdia, en
contra del que li passava al PP,
que se situava quart amb un 10%

de vots com l’agrupació que més
creixia. De prop el seguia Vox, que
es mantenia amb un 7% dels su-
fragis, Comuns Sumar i la CUP,
amb un 5% i un 4% dels vots,
ambdós perdent força, i Aliança
Catalana amb un 3%.

Uns resultats similars es re-
petien a Mollet, on la llista d’Illa
obtenia encara més suports, el
40%. En aquest cas, la distància
amb la segona força era molt
més ampla, ja que ERC aconse-
guia un 13% dels sufragis, em-
pitjorant resultats i a punt de ser
superada per Junts+, que es que-
dava amb el 12% dels suports, a
només 300 vots dels republi-
cans. De molt a prop també, a no-
més 200 vots, es posicionava el
PP com a quarta força, amb l’11%

dels sufragis, seguit de Vox, amb
el 9%, Comuns Sumar, amb el
7%, la CUP, amb un 2% i Alian-
ça Catalana, també amb un 2%.

Mentrestant, a Parets, el PSC,
amb un 29% dels suports, do-
blava el resultat d’ERC i Junts+,
amb un 17% i un 15% dels vots
respectivament. La resta dels
partits quedaven en el mateix
ordre que a Granollers i Mollet.

D’aquest 12M cal destacar
l’auge de la dreta espanyolista,
que creixia més en els municipis
amb rendes baixes com Cano-
velles, Montornès o la Llagosta,
on el PP i Vox se situaven com
segona i tercera força per sobre
dels partits independentistes,
que guanyaven més força a la
zona nord de la comarca.

Victòria ampla del socialisme
» El PSC guanya, de llarg, a les ciutats més poblades, com la capital comarcal i la zona del Baix Vallès
» Junts+ i ERC es disputen el segon i tercer lloc, però en alguns pobles PP i Vox se situen per davant

@salvadorilla: Després de 45 anys
d'història, els socialistes hem guanyat en
vots i en escons les eleccions al Parlament
de Catalunya!

La reacció a la xarxa

@davidminoves: L'independentisme s'ha
estampat a les eleccions del 12M. Això no
ha acabat amb l’independentisme, però li
ha fet perdre la Generalitat.

@Miquel_R: Pensàvem que l'extrema
dreta només venia d'Espanya. Ara hi ha
dues extremes dretes a les institucions i
una majoria de dretes al Parlament.

@oriolmollet:PSC i Junts+ han posat fi, per
ara, al Govern republicà. L’estratègia de des-
gast al Parlament ha donat els seus fruits.
Ara, que treballin per crear una alternativa.

@alexsnclmnt La suma dels partits d’es-
querres passa dels 50 als 30 diputats, el
PSC més dretanitzat de la història passa
dels 33 als 42 i el PP creix 12 diputats.

@Jbrt67: Moltes gràcies als més de 5.600
granollerins que ens heu fet costat votant
el president Puigdemont i que heu fet de
Junts+ la segona força a la ciutat.

El cap de llista del PSC, Salvador Illa, votant en un col·legi de la Roca. Foto: X (@salvadorilla)
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La lupa

L’educació en valors és un objectiu clau a tenir
en compte per al desenvolupament integral
de l’alumnat. L’escola s’hi compromet, òb-
viament, però què passa quan transcendeixen

conductes impròpies? En qui es descarrega la responsa-
bilitat quan proliferen gestos irrespectuosos, discriminatoris
o que vulneren el dret a la imatge o la preservació de la in-
timitat, per exemple? És l’escola qui ha de subscriure aquest
desmantellament? És la família la causant d’aquest des-
propòsit? En culpem l’administració?

Així com un arbre jove, acabat de plantar, s’acostu-
ma a lligar a una estaca que l’ajuda a créixer ferm els pri-
mers anys, i quan ja ha aconseguit alçar-se ben formós
sense ajut extern se li retira, els nostres infants necessi-
ten que tots plegats els guiem en el camí del creixement
personal cap a la seva autonomia.

Recentment, una allau de pares i mares ansiosos i pre-
ocupats per procurar el millor per als seus fills han assistit
a l’assignació de les places escolars corresponents. L’es-
cola és la màquina de tren que encapçala el comboi. Es
compartimenta en els vagons de l’alumnat, el professo-
rat, el personal d’administració i serveis, el monitoratge
d’activitats complementàries, el departament d’orienta-
ció, l’AFA… Tots ells constitueixen el marc idoni per al pro-
cés d’ensenyament-aprenentatge i en són actors amb un
paper principal que no dissemina el compromís de ca-
dascun d’ells per esdevenir escenari de civilitat delicada.

El centre escolar és el motor, però si alguna peça de l’en-
granatge s’oxida i es desencaixa, el tren tendeix a descar-
rilar. Per tant, mantenir el rumb és tant màgic com essencial
i imprescindible. Valors com l’educació sexual i afectiva,
la igualtat de gènere, la cultura de l’esforç, el compromís,
el consum responsable, el respecte, l’empatia o evitar el mal-
baratament alimentari constitueixen de per si l’ADN de la
tasca escolar desenvolupada pels centres educatius.

És una custòdia compartida. Sense confiança mútua
i corresponsabilitat tot es complica. Des de la darrera dè-

cada del segle XX, els pares comencen a voler saber què
es fa a l’escola, i aquesta es posa a demanar de forma més
bel·ligerant la col·laboració de les famílies per tirar en-
davant el seu projecte educatiu. S’intenta, doncs, gestar
una aliança que garanteixi ponts de diàleg comunicants
per a interaccions positives. Malgrat tot, si aquest mari-
datge no sorgeix de forma espontània, i la beguda no fa
més gustós l’àpat, es desencadenen un seguit de des-
propòsits construïts damunt de retrets.

Està científicament provat que la implicació de la fa-
mília és decisiva per a l’assoliment de l’èxit acadèmic, un
aspecte clau del qual els pares n’haurien de ser plena-
ment conscients.

I com es fa això? Per damunt de tot, a través de di-
mensions com la sensibilitat, la reciprocitat i l’establi-
ment de límits, sempre a recer d’un bon clima afectiu a
la llar. A casa convé parlar de l’escola, ajudar a desen-
volupar uns bons hàbits de treball, insistir en la plani-
ficació, en el fet que l’actitud envers l’aprenentatge sigui
positiva i es respecti la persona, instar a demanar aju-
da quan es precisi, llegir junts… En definitiva, testimo-
niar una bona voluntat per fer de la relació família-es-
cola una acció compartida. En aquest context, per tant,
esdevenir models és determinant per a la formació d’a-
quells ‘testos’ que volem que s’assemblin a les ‘olles’.

Si els infants no saben què esperem d’ells, tampoc sa-
bran què han de fer. Naturalment, ells es descobreixen a
si mateixos a través de límits externs. En cas d’absència
d’aquest topall, es poden confondre i prendre un rol om-
nipotent, completament erroni i nociu, que en arribar a
l’adolescència esclati per manca de coneixement perso-
nal respecte de quin és el seu propi llindar. Els límits hau-
rien de ser una mena de mur de contenció que guia sen-
se jutjar i acompanya sense estrènyer. Malauradament,
els docents lluiten diàriament contra actituds d’alumnes
que confien que els pares els hi resoldran tot, indepen-
dentment del que facin, i ja s’ha apuntat que aquest no

és el camí; que el traçat idoni preveu l’emparament mutu
d’ambdues institucions: la familiar i l’escolar.

Ens manca, per últim, una darrera perspectiva per
sumar a aquesta deliberació. Es presta incloure el paper
de l’administració en aquest improvisat sainet. Seria mes-
quí ignorar el sentiment de solitud que poden experi-
mentar les famílies, la sensació d’incapacitat, quan no
de culpabilitat, i les seves pors amanides de dubtes. Se
senten discursos socials que parlen de manca de res-
ponsabilitat de les famílies mitjançant acusacions com
que s’han desentès de les seves tasques educatives o bé
que les han delegat per complet a l’escola. Potser hau-
ríem de rebaixar el nivell d’exigència i pensar en tots els
que rebutgen l’atenció familiar rebuda però ignoren com
capejar la seva pròpia situació personal.

No seria competència de les administracions que des
de diferents àmbits (serveis socials, centres de recursos
pedagògics, plans educatius d’entorn o programes edu-
catius de ciutat) es creessin instruments de suport? Si
no es visualitza la funció educativa de la família i se li dona
suport des d’un àmbit comunitari que atengui les seves
variades necessitats, no s’oferiran sortides coherents a
una mancança que afecta un bé col·lectiu. Existeixen pro-
postes de tots colors, que amb la injecció de recursos eco-
nòmics i estructurals necessaris podrien ser mesures gua-
ridores. Des de programes de relació intergeneracional
(els avis, els nostres grans mestres!) fins a ajuts i pro-
grames d’activitats de vacances en família, passant per
l’expansió d’iniciatives com ‘la casa dels petits’ (amb pa-
res i mares novells i no tan novells que intercanvien ex-
periències mentre els nens i nenes socialitzen), pel dis-
seny d’activitats extraescolars amb una implicació més
directa dels progenitors, per expandir el projecte de ‘pa-
tis oberts’ de les escoles, per clubs de lectura, per espais
familiars que ajudin a llegir el món tot prenent un cafè...

Família, escola i societat, un trespeus aferrat al sòl
que només ens pot empènyer ben amunt!

NLes millors
perles

La paternitat implica, especialment en els primers mesos, no
poder dormir tranquil. L’exemple més extrem és el d’una

parella argentina que té un nadó que, a les nits, s’escapa amb el
seu gos. Sort que la policia el troba sa i estalvi.

Salvar-se del càncer fent servir un mètode creat per un
mateix. Això és el que li ha passat a un metge australià

amb glioblastoma, un tipus de càncer cerebral agressiu. La
satisfacció de curar-se ha estat per partida doble.

Un jove colombià va deixar la seva bicicleta lligada al carrer
amb un dels millors cadenats del mercat, convençut que

així no li robarien. Quan la va anar a buscar la va trobar sense
rodes, pedals, seient ni manillar. El cadenat va servir-li de poc.

Através de les xarxes socials, a diversos llocs del món s’ha
posat de moda sortir al carrer amb ànecs grocs de goma

al cap. Sembla una tendència inofensiva, però una jove va
agafar paparres perquè el seu gos jugava amb l’aneguet.

LA FOTOX (@antonlezcano)

per Ester Safont, docent

Valors que s’esquerden
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Retards a l’R2 i l’R11 per un atropellament
mortal entre Granollers i Cardedeu1

2
La cantant granollerina Jim publica la seva
segona cançó després de guanyar ‘Eufòria’

Tanca amb èxit el Pintalis Fest, 
que ha convertit Mollet en un gran mural

Mor als 107 anys Carmeta Tarrés, 
la dona més gran de Mollet

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Més de 12 hores treballant per extingir 
l’incendi en una granja de Martorelles

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@M4rshallfcb2: Seamos sinceros: Xavi no
puede seguir. Es insostenible la situación. Lo
mejor para todos es el cambio, pero es una
vergüenza como se ha terminado.

@Esquerra_ERC: “Ens cal un procés de re-
connexió amb la societat”. El president d’ERC
renuncia al seu càrrec per "escoltar la gent" i
buscarà un aval explícit per continuar.

#Junqueras

@Aurora_Madaula: Fa només 34 anys que
l’OMS va retirar l’homosexualitat de la llista de
malalties mentals. Avui celebrem el dia con-
tra la LGTB-fòbia i encara hi ha discriminació.

#LGTBIfòbia #Xavi

La clau

Actualment, existeixen di-
ferències significatives
en el tracte que reben els

treballadors dins del nostre país.
Mentre que el focus principal
s’ha posat en els assalariats i en
els drets dels treballadors per
compte d’altri, els autònoms,
petits empresaris i comerciants
han estat, en gran mesura, obli-
dats. A aquests se’ls exigeix com-
plir amb totes les obligacions im-
posades a les empreses, però
gairebé no se’ls reconeixen els
drets dels quals gaudeixen els
treballadors assalariats.

El principi fonamental esta-
blert a l’article 14 de la Consti-
tució espanyola subratlla la igu-
altat davant la llei per a tots els
ciutadans, sense importar-ne
l’origen, la raça, el sexe, la reli-
gió o altres característiques per-
sonals o socials. Aquest principi
ha de ser el pilar sobre el qual es
construeixin les polítiques d’a-
juda i suport, assegurant que cap
persona o grup sigui discriminat
o privilegiat injustament.

És imperatiu que les ajudes
siguin universals i accessibles

per a tothom, seguint el model
de la seguretat social i la jubi-
lació. Aquest enfocament ga-
ranteix que cada individu rebi
el suport necessari segons les
seves necessitats i circumstàn-
cies, promovent així la igualtat
d’oportunitats i el benestar ge-
neral. En aquest context, la
renda bàsica també ha de ser
universal, ja que proporciona
un suport bàsic a totes les per-
sones, independentment de la
seva situació econòmica o la-
boral. Això assegura que ningú
es quedi enrere i contribueix a
reduir la desigualtat social.

A més, és fonamental que
prevalgui la cultura de l’esforç
a la nostra societat. Reconèixer
i valorar el treball ardu i la de-
dicació de cada individu és es-
sencial per fomentar la meri-
tocràcia i el progrés col·lectiu.
L’esforç personal i la superació

han de ser els pilars sobre els
quals l’èxit es construeix, in-
dependentment de les cir-
cumstàncies individuals.

En resum, és imprescindi-
ble que les autoritats actuïn en
concordança amb els principis
constitucionals d’igualtat i jus-
tícia, assegurant que tots els
ajuts i les polítiques de suport
siguin universals i equitatives.
En un país d’emprenedors
com el nostre, és necessari re-
pensar els rols a la societat, no
tant entre classes dominants i
classes subjugades, sinó asse-
gurant que la igualtat d’opor-
tunitats, de càrregues fiscals i
de suport del sistema públic si-
gui equitativa per a tots. No-
més així podrem construir una
societat més inclusiva, on l’es-
forç i la meritocràcia siguin re-
coneguts i valorats com a pilars
fonamentals del progrés.
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per Lluís Llanas

Per la igualtat de drets i deures

Els semàfors

El comerç de Granollers és 
un exemple a seguir. Ho ha
reivindicat a Hawaii, durant 
el Congrés Internacional de
Geografia, al qual ha assistit. 

Ha estat gràcies a l’Observatori
dels Centres Urbans, impulsat 

i presidit per Gran Centre. 
pàgina 10Gran Centre

La futbolista molletana Alexia
Putellas ha impulsat la fundació

Eleven, que treballarà per la
inclusió social de nenes a través
del futbol. La primera acadèmia
l’obrirà pròximament a Mollet 
i comptarà amb un centenar 

de joves apuntades.
pàgina 12Alexia Putellas

La Generalitat ha fet canvis en el
recorregut de la línia d’autobús

e7 que va des de diverses ciutats
com Parets o la Llagosta fins a
Barcelona. Ara, els usuaris han
de fer transbordament, cosa 
que ha despertat les queixes 

de viatgers i ajuntaments.
pàgina 14Generalitat
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Des de fa anys, l’oci juvenil a Gra-
nollers brilla per la seva absència.
Relegats als bars o a passejar
mirant botigues a les tardes, i als
botellots als parcs durant les nits,
els joves continuen veient com,
fora del consumisme, no existei-
xen espais de lleure on puguin
trobar-se, reunir-se i, en defini-
tiva, passar-s’ho bé. Davant d’a-
questa realitat, l’organització Ar-
ran Granollers i l’Arrel Fòrum de
les Adolescències han criticat,
una vegada més, la manca d’una
oferta d’oci general a tot el mu-
nicipi i, en especial, al centre.

“L’oci de la nostra ciutat es veu
instaurat en les dinàmiques capi-
talistes del consum, mentre la
cultura popular cada cop està
més atacada”, lamenten des d’Ar-
ran. Des de l’organització culpen
l’Ajuntament d’aquesta situació i
asseguren que “hi ha una clara
manca de voluntat política des de
fa més de 20 anys”. Mentrestant,
la vintena de joves que formen
l’Arrel Fòrum han traslladat als
membres de l’Ajuntament la ne-
cessitat d’impulsar activitats i al-
ternatives que cobreixin aquestes
mancances amb què es troben.

MANCA D’OCI DIÜRN
Si fem un retrat de l’oci diürn per
a joves a Granollers durant els caps
de setmana, fora de les entitats es-
portives o culturals, l’oferta que-
da reduïda als cinemes o a la pis-
ta de bitlles, a la zona del Ramas-
sar, o al teatre, al centre de la ciu-
tat. “Aquest tipus d’oci ni és lliu-

re ni conté espais segurs perquè els
joves de la classe treballadora pu-
guem gaudir-ne plenament”, de-
nuncien des d’Arran. “A més, el
seu objectiu és reproduir les di-
nàmiques d’acumulació de capi-
tal provocant, conseqüentment, la
pèrdua progressiva de la cultura
popular i de classe”, critiquen.

MANCA D’OCI NOCTURN
A partir de les vuit de vespre,
quan tanquen les botigues, el cen-
tre de Granollers es buida, i un cop
tanquen els restaurants, es con-
verteix en un desert. Tret de la pla-
ça de Josep Barangé, on hi ha un
parell de bars que obren fins a les
tres, l’oci nocturn es redueix als
concerts que puntualment s’ofe-
reixen a la Nau B1 i a les compta-
des discoteques que hi ha als po-
lígons, majoritàriament llatines.
Tot plegat obliga la gran majoria
dels joves granollerins que bus-
quen festa a desplaçar-se a altres
municipis, si és que no es queden
fent botellots en un parc.

TEMA DE LLARG RECORREGUT
Davant d’aquesta realitat, l’oci
sempre ha estat un tema llarga-
ment tractat i reivindicat a la ciu-

tat, primer per Jovent Ignorat,
que naixia precisament per cobrir
aquesta mancança, i després per
altres entitats juvenils i l’Ate-
neu Popular la Malgirbada, que,
precisament, divendres 17 de
maig acollia una taula rodona  or-
ganitzada per Arran on es va
debatre sobre la necessitat de
construir “oci popular” a Gra-
nollers. “Els joves volem un oci
que tingui les persones al centre,
que sigui combatiu i promogui la
creació de teixit social”, detalla-
ven des de l’organització.

En un context, per tant, on les
queixes són repetides i comparti-
des per bona part del jovent, la pi-
lota passa a la teulada del consis-
tori, des d’on defensen que sem-
pre han escoltat les demandes
dels joves i que des de fa temps tre-
ballen per pal·liar les mancances
que denuncien. Per exemple, amb
l’arribada de l’estiu, cada any im-
pulsen una programació cultural
per a tots els públics que amplia
considerablement l’oferta d’oci
que hi ha durant la resta de l’any,
amb concerts, cinema a la fresca
i altres propostes. El jovent local,
però, denuncia que ho veu insu-
ficient i demana més opcions.

La gent d’Arrel Fòrum de les Adolescències de Granollers. Foto: Ajuntament

Nouclamdel joventgranollerí
contra lamancad’ocia laciutat

Exemple mundial: el comerç
local es reivindica a Hawaii

COMERÇ4El comerç de Grano-
llers ha arribat fins a Hawaii, on
s’ha celebrat el Congrés Interna-
cional de Geografia. En aquesta
trobada, dues ponències sobre
dos treballs d’investigació de la
Universitat Autònoma de Barce-
lona, fets amb dades de l’Obser-
vatori dels Centres Urbans, posa-
ven el comerç granollerí com a ex-
emple comercial del que als Estats
Units anomenen inner cities, és a
dir, ciutats que no són capitals,
però que tenen una bona activitat
econòmica i un rol concret en les
dinàmiques urbanes i territorials.

Des de l’associació de comer-
ciants Gran Centre,  membre fun-
dador de l’Observatori i qui actu-
alment n’ostenta la presidència,
exalten que el comerç local destaca
per tenir una confiança inversora
més alta que la mitjana i una de les
mitjanes de flux de persones més
elevades del país. D’aquí el seu
protagonisme en el Congrés, on
també es remarcava la impor-
tància de la tasca de l’Observato-
ri, en ser és un dels únics del món
que recull dades de set ciutats i fa
dos informes anuals amb indica-
dors comercials molt diversos.

La mort vista des dels ulls 
dels joves es transforma en art
CULTURA4L’art és una eina a tra-
vés de la qual infants i joves poden
aprendre a expressar temes molt
diversos. Això és el que demostra,
any rere any, el projecte Art i Es-
cola de l’Associació Cultural Gra-
nollers, que enguany ha girat al
voltant del concepte de la mort i
ha comptat amb la participació de
més de 600 alumnes de 13 esco-
les diferents de la ciutat.

Assessorats per diversos ar-
tistes locals, els joves han hagut de
crear, al llarg del curs, les seves
pròpies obres sobre qüestions
com la finitud, la pèrdua, el dol o

els diferents cicles de la vida. Ara,
amb el projecte ja finalitzat, les ob-
res de l’alumnat s’han exposat a la
segona planta del Cinema Edison,
on es podran veure fins al 14 de
juny. Hi ha des de manualitats fins
a pintures i, fins i tot, fotografies.

Des de l’Associació destaquen
que participar en l’Art i Escola
aporta diversos beneficis als joves,
ja que “fomenta els processos
col·laboratius” i apropa als centres
“els debats culturals actuals”. Per
això, el situen com un “projecte re-
ferent”, sobretot en l’ensenya-
ment de les arts contemporànies.

Moment de la ponència sobre el comerç local. Foto: Gran Centre

Història | 86 anys del bombardeig
El pròxim 31 de maig es compleixen 86 anys del bombardeig de Granollers

del 1938. Com cada any, per recordar els fets, l’Ajuntament ha preparat 
un programa d’actes de memòria i homenatge a les 227 víctimes.

Olga García
GRANOLLERS

» Arran i l’Arrel Fòrum reclamen ampliar-ne l’oferta, sobretot al centre
» Volen més espais diürns i nocturns, allunyats del consumisme
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Fi a les infiltracions: Can
Besora tindrà nova coberta

EQUIPAMENTS4Fa temps que el
professorat i els alumnes de l’Es-
cola Can Besora conviuen, cada
vegada que plou, amb inunda-
cions, sobretot al gimnàs. Aquest
malson, però, per fi s’acabarà, des-
prés de dos cursos lluitant per tro-
bar una solució, ja que aquest mes
han començat les obres de sub-
stitució de la teulada. Amb una
durada prevista de tres mesos, es
fan per resoldre els problemes es-
tructurals de l’edificació.

La nova coberta tindrà un
sistema de recollida d’aigües plu-
vials i vegetació que servirà de re-

fugi per a insectes i ocells i, a la ve-
gada, un aïllament tèrmic natu-
ral. L’empresa Constraula Engi-
nyeria i Obres és l’encarregada
dels treballs, que costaran gaire-
bé 140.000 euros.

Des del centre celebren aquest
pas, que permetrà tirar endavant
l’activitat lectiva amb total nor-
malitat. Al mateix temps, agraei-
xen el compromís de l’Ajunta-
ment, que finalment s’ha fet càr-
rec de les obres, davant la manca
d’una partida pressupostària de la
Generalitat, que és qui hauria
d’assumir el cost de tot plegat.

Nou clam de la pagesia per
mantenir els camps de Gallecs
AGRICULTURA4Els pagesos de
Gallecs continuen en desacord
amb la condició que els posa
l’Incasòl per regularitzar els ter-
renys, que implica que renunci-
ïn als camps que fa 40 anys que
conreen abans del 31 de juliol.
Davant del malestar generat per
aquesta situació, des d’Unió de
Pagesos asseguren que conti-
nuaran “lluitant per defensar la
pagesia afectada fins a aconseguir
que l’Incasòl i el Consorci de
Gallecs concloguin que no té
cap sentit desballestar unes ex-
plotacions que són viables”.

El sindicat recorda que la
zona de Gallecs està conreada per
explotacions viables econòmi-
cament i que la pagesia “ha em-
prat molt d’esforç per aconseguir
aquesta viabilitat”. “No té cap lò-
gica fer-la plegar, i més quan de
pagesos no en sobren”, conside-
ren. En aquest sentit, Unió de Pa-
gesos demana que es puguin
continuar treballant els terre-
nys sota un contracte de conreu
vinculat a l’explotació directa de
les terres i, a la vegada, exigeix
“diàleg i participació en les deci-
sions que afecten la pagesia”.  

Èxit del Pintalis Fest, que 
ha fet de Mollet un gran mural
ART4Convertir Mollet en un
gran mural. D’això tractava el
Pintalis Fest, el primer festival de
pintura mural de la ciutat que du-
rant el cap de setmana donava co-
lor a parets buides, amb grafitis de
gran format. Va comptar amb la
participació de set artistes inter-
nacionals que van fer les seves
creacions al voltant de la temàti-
ca central d’enguany, l’aigua.  

Segons valoren des de l’Ajun-
tament, organitzador de la pro-

posta, el festival va ser un èxit i va
aplegar centenars de persones,
aconseguint “difondre la cultura
artística a la província de Barce-
lona, fent participar la població i
convertint Mollet en un referent”. 

Per donar continuïtat a aques-
ta tasca de difusió cultural, el
pròxim cap de setmana, de 31 de
maig al 2 de juny, Mollet celebra-
rà la 6a edició del Festival Inter-
nacional l’Arlequí, amb deu com-
panyies d’arts escèniques.

Obres a la teulada del gimnàs de l’escola. Foto: Ajuntament

Un dels murals. Foto: Ajuntament

Societat |Mor la dona més gran de Mollet
Mollet ha perdut la dona més gran de la ciutat, Carme Tarrés Franch, que

moria el 13 de maig als 107 anys. Era molt coneguda i estimada al municipi
en ser una de les treballadores històriques la fàbrica tèxtil de Can Fàbregas.

SOCIETAT4La molletana Ale-
xia Putellas, capitana del FC
Barcelona, ha creat una fundació
que es diu Eleven i que vol aju-
dar nenes en situació de vulne-
rabilitat, fent servir el futbol com
a eina per a aprendre i evolucio-
nar. Segons explicava en l’acte de
presentació del 16 de maig, la pri-
mera acadèmia l’obrirà a Mollet
i comptarà cent nenes d’entre 8
i 16 anys. Aquestes instal·lacions
convertiran la capital baixvalle-
sana en tot un referent mundial
del futbol i la inclusió social.

En aquest espai treballaran
conjuntament educadores so-
cials i entrenadores de futbol, i la
seva feina estarà centrada a fo-
mentar el creixement social i
emocional de les nenes. El pro-
jecte, però, no es quedarà només
a la ciutat natal de la futbolista, ja
que la idea, segons avançava Pu-
tellas, és obrir, després de Mollet,
més acadèmies a Colòmbia, Mè-
xic o República Dominicana.

Pel que fa a l’impuls de la fun-
dació, la molletana explicava que
aquest projecte va començar en
el seu “pitjor moment profes-
sional i en un dels pitjors a nivell
personal”. “Va ser quan em vaig
trencar el genoll”, detallava. “No
sabia com canalitzar la creativi-
tat que tenia amb el futbol i ales-
hores li vaig començar a donar
forma a aquest projecte que sem-
pre m’havia rondat pel cap”, afe-
gia. A la vegada, destacava que

“poder donar accés i oportunitats
a les nenes” sempre havia estat
una de les seves grans inquietuds. 

Per la seva banda, l’alcaldes-
sa, Mireia Dionisio, que acudia a
la presentació, assegurava que el
fet “que la millor jugadora del
món hagi pensat en Mollet per
obrir la primera acadèmia de la
seva fundació és motiu d’orgull”.
A la vegada, situava Putellas com
un “referent” per a moltes nenes
i també per a la ciutat.

Dionisio i Putellas en l’acte de presentació d’Eleven. Foto: Ajuntament

Putellas tria Mollet per obrir 
la seva primera escola de futbol

» La jugadora funda una acadèmia per ajudar nenes vulnerables
» Es dirà Eleven i va sorgir quan la futbolista es va lesionar del genoll
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Nova caiguda de Grifols per
acusacions que desmenteix

EMPRESA4La farmacèutica Gri-
fols ha tornat a ser notícia per cul-
pa del fons baixista Gotham City,
que ha tornat a atacar la multi-
nacional. En concret, l’acusa de
“moure sospitosament diners”
després que BPC Plasma, una fi-
lial del grup farmacèutic, prestés
266 milions d’euros a Scranton, el
fons on hi ha part de la família Gri-
fols. Amb aquest informe Gotham
ha tornat a fer baixar les accions

de la farmacèutica més d’un 3%,
després que al gener es desplomés
a borsa per un informe que l’acu-
sava de manipular els comptes.

Davant l’acusació, Grifols ha
rebutjat tot el que assegura el fons
baixista i ha remarcat que són “in-
formacions falses”. En un co-
municat, ha admès que ha tingut
un començament d’any “difícil”,
però ha defensat que, fins al
març, els ingressos van créixer.

El nou transbord de bus cap 
a Barcelona genera malestar

MOBILITAT4Els usuaris de bus
que agafen la línia e7 per anar des
de Parets fins a Barcelona han de
fer front, des de principis del
maig, a un transbordament que
abans no havien de fer per arribar
fins a la capital catalana.  “Des de
llavors, no hem deixat de rebre
queixes, amb un descontenta-
ment general”, asseguren des del
consistori. Davant del malestar,
l’Ajuntament ha traslladat a la Ge-
neralitat el seu desacord amb els

canvis fets. “Se’ls ha requerit que
adoptin solucions immediates”,
asseguren des del consistori. No
només per les modificacions en el
recorregut, sinó per la desinfor-
mació. Per tot plegat, detallen que
el pròxim 10 de juny es reuniran
amb el Govern per buscar alter-
natives al nou transbord.

De la mateixa manera, a la
Llagosta estan vivint el mateix
problema, i per això el consisto-
ri també demana solucions.

EQUIPAMENTS4Fa justament
un any, la piscina municipal Mi-
quel Luque tancava temporal-
ment pel despreniment d’una
biga travessera de la teulada, ob-
ligant a tirar endavant unes ob-
res per a substituir tota la coberta
que començaven a finals de se-
tembre. Ara, un any després de
l’incident, han arribat les bigues
que formaran la nova estructu-
ra, que ja s’estan muntant. Es
tracta d’un pas que apropa la seva
desitjada reobertura, ja que, du-
rant tot aquest temps, els usua-
ris de l’equipament no han pogut
accedir a les instal·lacions.

Segons detallen des de l’A-
juntament, “un cop s’enllesteixi
l’estructura principal, es proce-
dirà a instal·lar les xarxes de pro-
tecció per al muntatge de la teu-
lada de la piscina” i, després, l’úl-
tim pas que quedarà per fer serà
“arranjar algunes millores en el
revestiment de l’equipament”.
“Així mateix, paral·lelament,
aviat s’iniciaran les obres de la
climatització de la piscina”, que
sortien a licitació al gener.

Malgrat aquest conjunt d’a-
venços, des del consistori conti-
nuen sense marcar una data
aproximada de reobertura i es li-
miten a dir que les obres “s’estan
fent acuradament i amb respon-
sabilitat”. Són declaracions del
regidor de Manteniment d’E-
quipaments, Dídac Cayuela,  que
també ha assegurat que els tre-
balls avancen a bon ritme i “d’a-
cord amb el calendari previst”. 

Mentrestant, a l’espera que
les obres acabin, l’Ajuntament ha
avançat que el 3 de juny obrirà
la piscina descoberta, que en-
guany viurà la seva segona tem-
porada. Els preus dels abona-
ments s’encareixen un 10%, però
les instal·lacions es milloraran,
ja que el consistori ha anunciat
que ampliarà la zona de descans,
amb un nou tancament i gespa
artificial.

Instal·lació de les noves bigues. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

La piscina ja té noves bigues i
encara la recta final de les obres

Educació |Publiquen un llibre sobre coeducació
Les reflexions recollides en les trobades de coeducació per a mestres de Parets

que s’han estat fent al llarg dels darrers dos anys s’han plasmat en un llibre.
Amb el nom de Coeducació, es repartirà a tots els professors del municipi.
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Contenidors amb baranes,
una solució contra els senglars
SANT FOST4Els senglars conti-
nuen sent un problema a Sant
Fost i en especial a les zones en-
voltades de bosc i vegetació com
la Conreria, on és habitual trobar-
se els contenidors d’escombraries
tombats i amb totes les deixalles
tirades per terra, fruit dels intents
d’aquests animals de trobar men-
jar. Amb l’objectiu d’evitar aquests
incidents, l’Ajuntament ha co-
mençat a instal·lar baranes al
voltant dels contenidors.

Es tracta d’una acció preven-
tiva que vol evitar, no només que
els senglars tirin tota la brossa,

sinó la seva constant aparició al
poble, en impedir-los accedir al
menjar. En total, el consistori
preveu instal·lar 44 baranes que
s’acabaran de col·locar al llarg de
la primera quinzena de juny.

Segons informen des de l’A-
juntament, “aquesta actuació
també implicarà el reagrupa-
ment d’alguns contenidors per tal
de millorar l’eficiència de la re-
collida”. A més, avancen que,
aprofitant l’ocasió, “s’instal·la-
ran també contenidors de reco-
llida de fracció orgànica amb les
mateixes baranes”.

MARTORELLES4Les obres de
la passera per a vianants i ciclis-
tes sobre el torrent de Can Su-
nyer, que havia de millorar la co-
municació entre el carrer Comerç
i el parc de Can Sunyer i l’esco-
la Les Pruneres, continuen ge-
nerant polèmica pels retards que
acumulen. Després que l’Ajun-
tament sancionés dues vegades
l’empresa encarregada dels tre-
balls, Tallers Vidal Amill SLU,
per incomplir amb els terminis
establerts, ara el consistori es
plantejaria posar-li una tercera
sanció, segons ha avançat el dia-
ri Som Mollet.

Per contextualitzar la situació,
cal recordar que les obres s’ad-
judicaven el setembre del 2022
i havien de començar el novem-
bre del mateix any, però un per-
mís pendent de l’Agència Cata-
lana de l’Aigua (ACA) ho va im-
pedir. Aquest no va arribar fins
al gener del 2023 i, tot i que des
de llavors l’empresa ja podia co-
mençar les obres, que tenien un
termini d’execució de dos mesos,
no ho va fer fins al juny. Va ser

llavors quan l’Ajuntament va
posar la primera sanció. 

Després, la segona sanció es
posava el febrer d’aquest any, ja
que la passera arribava al poble
al gener, però l’empresa, en aquell
moment, no va fer “els treballs de
pavimentació de la passera i l’a-
dequació de l’espai” pertinents,
detallaven llavors des de l’Ajun-

tament. Ara, la tercera sanció
arribaria perquè les obres enca-
ra no s’han acabat.

Tot plegat està fent que uns
treballs que s’haurien d’haver
enllestit en dos mesos s’estiguin
allargant gairebé un any i mig.
D’aquí el descontentament de
l’Ajuntament, que adjudicava les
obres per 209.000 euros.

Moment de l’arribada de la passera, al gener. Foto: Ajuntament

Possible nova sanció a la
constructora de la passera

Contenidors amb les noves baranes. Foto: Ajuntament de Sant Fost

Llengua | Paraules, natura i Martorelles
La biblioteca ha posat en marxa el ‘mOts’, una proposta comunitària que

consisteix a recuperar paraules associades a l’entorn natural de Martorelles
per a, després, integrar-les en el paisatge urbà a través de diferents grafitis.
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Montornès es queda sense
deixalleria fins a finals d’any

RECICLATGE4Montonrès s’ha
quedat sense deixalleria per unes
obres d’ampliació i millora que co-
mençaven el 13 de maig i que s’a-
llargaran sis mesos, fins al no-
vembre. Durant tot aquest temps
els veïns que vulguin fer ús d’a-
questes instal·lacions es veuran
obligats a desplaçar-se fins a altres
deixalleries properes com la de
Montmeló, Mollet o Martorelles. 

Segons detallen des del Con-
sorci per a la Gestió dels Residus
del Vallès Oriental, que és qui
aprovava les obres, subvencio-
nades parcialment per l’Agència

de Residus de Catalunya, els
treballs impliquen una reforma
integral de les instal·lacions. Per
tant, a partir de finals d’any
acollirà, entre d’altres, un mòdul
de descontaminació d’amiant,
dues zones de desballestament
de voluminosos, una botiga de
segona mà i una sala poliva-
lent-aula ambiental.

Gràcies a aquestes obres, la
deixalleria de Montornès es con-
vertirà en una de les més equi-
pades de tota la comarca i en un
referent en la reutilització de
materials.

MONTMELÓ4La construcció de
38 habitatges socials al Bosc de
l’Aplec de Montmeló continua ai-
xecant polèmica. “Estem d’a-
cord amb la necessitat de cons-
truir habitatges al municipi, però
no estem d’acord amb la ubica-
ció triada”, manifesten des de
l’associació de veïns de la zona.
Per això, l’entitat ha organitzat
una manifestació l’1 de juny.

Segons detallen, l’objectiu
és reivindicar que “una de les po-
ques zones verdes del municipi,
el Bosc de l’Aplec, quedarà re-
duïda a la mínima expressió per
culpa d’un projecte de cons-
trucció d’habitatges promogut
per l’Ajuntament”. A la vegada,
amb la mobilització també volen
visibilitzar que el veïnat lluita
“per protegir el bosc i intentar
que es construeixi habitatge so-
cial en un lloc més adequat, sos-
tenible i més a prop del transport
urbà i zona de comerços”, afe-
geixen des de l’entitat.

Cal recordar que aquest serial
es remunta al 2008, quan va ini-
ciar-se el projecte, i que ara,

amb la concessió d’una ajuda de
prop d’un milió d’euros dels
fons Next Generation i amb la
posterior signa d’un acord en vir-
tut del qual el consistori conce-
deix administrativament els ter-
renys on aniran els pisos a la
Fundació Privada Salas perquè
comenci la construcció de la
promoció, la polèmica està més
candent que mai. Malgrat les re-
unions entre Ajuntament i veïns,
no s’arriba a cap entesa. 

Així doncs, mentre el con-
sistori defensa que el projecte de
pisos “no toca el Bosc de l’Aplec”,
els veïns diuen el contrari i, a
més, denuncien que des de l’A-
juntament “no contesten les ins-
tàncies ni responen” les seves de-
mandes. Davant d’aquest con-
text, amb la manifestació, que re-
correrà el centre de Montmeló
fins al Bosc de l’Aplec, el veïnat
busca guanyar suport per fer
més força contra el consistori.

Imatge d’arxiu del Bosc de l’Aplec de Montmeló. Foto: Google Maps

Mobilització al Bosc de l’Aplec
contra un projecte urbanístic

Imatge d’arxiu de la deixalleria de Montornès. Foto: Ajuntament de Montornès

Història | Cent anys de futbol a Montmeló
Fa cent anys naixia el Club Esportiu Montmeló. Amb motiu de l’efemèride,

l’entitat està preparant la celebració del seu aniversari amb un programa
d’actes, organitzat per membres actuals i històrics, que es presentarà al juny.



24 de maig del 2024

La Llagosta | Santa Perpètua
17 | 

líniavallès.cat

Conchi Jiménez, la primera
llagostenca al Parlament

POLÍTICA4La Llagosta tindrà
representació, per primera ve-
gada a la història, al Parlament de
Catalunya. Serà amb la regidora
llagostenca Conchi Jiménez, que
anava com la número 22 a les llis-
tes del PSC a les eleccions del 12
de maig, on els socialistes acon-
seguien 42 escons.

“Estic il·lusionada i amb mol-
tes ganes d’aprendre i de treba-
llar”, deia Jiménez a les xarxes so-
cials, després que dilluns se cele-
brés la primera reunió del nou
grup parlamentari PSC-UNITS.
Al mateix temps, agraïa el suport
que els socialistes van rebre a la

comarca i celebrava que, amb ella,
s’estrenaran dos vallesans més al
Parlament, que acompanyaran
cap de llista, Salvador Illa, exal-
calde de la Roca. Es tracta del ca-
novellí Guillem Sánchez, núme-
ro 17 a les llistes del PSC i regidor
d’Economia i Hisenda de l’Ajun-
tament de Canovelles, i de la
molletana Natalia Fabian, nú-
mero 28 a les llistes socialistes.

De Jiménez cal destacar que
actualment és la primera tinen-
ta d'alcaldia del consistori lla-
gostenc i regidora d’Economia i
Hisenda, Organització laboral i
Serveis interns.

BIODIVERSITAT4La gran quan-
titat de parcs, camps i zones
verdes que envolten Santa Per-
pètua converteixen aquesta po-
blació en la casa de milions d’in-
sectes pol·linitzadors, que tenen
una funció clau en la reproduc-
ció de les plantes. Animals com
les abelles, les papallones, els co-
librís o fins i tot els ratpenats són
alguns dels millors pol·linitzadors
i a Santa Perpètua n’abunden.
Per això, aquest municipi ha es-
tat escollit com un dels punts de
recollida d’informació per a un
estudi ecològic d’àmbit europeu
sobre biodiversitat d’insectes
pol·linitzadors que està tirant
endavant la Universitat de Bar-
celona, la Universitat Autònoma
de Barcelona i el Centre de Re-
cerca Ecològic i Aplicacions Fo-
restals (CREAF).

Segons detallen des de l’A-
juntament, es tracta d’un projec-
te europeu que pretén avaluar els
parcs urbans com a refugi de
pol·linitzadors. “En el cas del nos-
tre municipi, es compararan les
espècies que es localitzin al parc

Central amb les que es detectin a
Gallecs”, detallen des de l’Ajun-
tament. Per començar a treballar
en aquesta línia, els científics han
instal·lat un gran atrapa-insectes
al parc que permetrà descobrir la
diversitat de pol·linitzadors que hi
ha en aquest espai i el paper que
hi juguen. Estarà col·locat fins a fi-
nals del juny.

Davant l’arribada d’aquest
projecte a Santa Perpètua, la re-

gidora de Medi Ambient, Jéssica
Jiménez, ha valorat positivament
la participació del municipi en l’es-
tudi i ha destacat la situació geo-
gràfica “privilegiada” amb què
compta la ciutat pel que fa a la
quantitat d’insectes pol·linitza-
dors que té. En aquest sentit,
també ha recordat la tasca que fa
l’Ajuntament en relació amb el
medi, la natura i també amb la
lluita contra el canvi climàtic.

Atrapa-insectes col·locat al parc Central. Foto: Aj. de Santa Perpètua

Santa Perpètua, epicentre
europeu de l’estudi d’insectes

Conchi Jiménez en una imatge d’arxiu. Foto: Ajuntament de la Llagosta

Santa Perpètua |Drons revisen el cadastre 
L’Ajuntament farà vols amb drons fins a finals de maig per

revisar les declaracions del cadastre immobiliari i donar
compliment a altres obligacions de caràcter tributari.



24 de maig del 2024

Comarca
| 18

líniavallès.cat

LES FRANQUESES4El guia i  fo-
tògraf  Toni Espadas, natural de
Sabadell, però estretament vin-
culat a les Franqueses i, en es-
pecial, a l’Associació Esportiva
Ramassà, era assassinat dilluns
a Etiòpia, durant un rodatge al
país africà. Tant l’entitat com l’A-
juntament s’han sumat a les
mostres de condol i han ex-
pressat la seva “consternació”
pels fets. “Estem en xoc”, asse-
guraven des de l’associació.

Les Franqueses
plora la mort de
Toni Espadas

LA GARRIGA4La Garriga tor-
narà a vestir-se de flors amb el
Corpus 2024, que donarà el tret
de sortida el 30 de maig. Com
sempre, una trentena de catifes
d’entitats, escoles i veïnat cobri-
ran els carrers i, a més, hi haurà
tot un conjunt d’actes previs amb
conferències, una trobada ge-
gantera, lluïments i mostres de
cultura popular, una ballada de
sardanes, concerts o un sopar po-
pular, entre altres.

La Garriga,
preparada 
per al Corpus

LLIÇÀ D’AMUNT4El jove lliça-
nenc Ignasi Simón, de 24 anys, ha
estat el guanyador de la cinquena
edició del premi Talent Jove que
atorga el Consell Comarcal. Des-
taca pels seus assoliments acadè-
mics i per les tasques fetes en in-
vestigació a nivell nacional i in-
ternacional en l’àmbit de la na-
notecnologia. Entre altres, ha pu-
blicat articles destacats i treballant
amb científics reconeguts.

El lliçanenc Ignasi
Simón guanya el
premi Talent Jove

CANOVELLES4Cada any, el Va-
llesbot apropa la robòtica als in-
fants de la comarca. L’edició
2024, celebrada a Canovelles el 14
de maig, comptava amb la parti-
cipació de més de 600 alumnes
que van presentar projectes rela-
cionats amb el sector agrari, la te-
màtica d’enguany. En concret,
l’objectiu era fer servir la robòti-
ca per trobar solucions per mi-
llorar l’agricultura, la ramaderia,
la pesca i altres àrees del sector.

El Vallesbot torna
a unir infants i
tecnologia

L’AMETLLA4Pots ser tu, puc ser
jo, una obra de teatre social úni-
ca i totalment innovadora sobre
salut mental de la companyia En-
raona Teatre, compta amb dues
actrius ametllatanes. Es tracta de
les alumnes de 4t d’ESO de  l’Ins-
titut Eugeni Xammar Sira Cape-
lla i Maria Pérez. L’obra es pot veu-
re al Teatre Raval i té escenes ex-
tretes de l’experiència real de per-
sones amb problemes de salut
mental en l’adolescència.

Dues joves de
l’Ametlla, en 
una obra única

CARDEDEU4El festival d’espec-
tacles multidisciplinars Pell de
Garitu torna a Cardedeu amb set
espectacles i més de deu funcions
que es faran entre avui i demà. Es
tracta de la segona edició de la ini-
ciativa, que comptarà amb ac-
tuacions itinerants, al carrer, i
també en espais interiors. Segons
l’organització, totes les actuacions
seran de petit format, garantint la
proximitat amb el públic.

Tot a punt per a la
segona edició del
Pell de Garitu

SALUT4L’erradicació de l’amiant
continua sent una de les prioritats
del Govern i al Vallès Oriental en-
cara queda molta feina a fer en
aquest sentit. Segons mostra el
mapa de cobertes amb fibroci-
ment a Catalunya que ha fet
l’Institut Cartogràfic i Geològic, hi
ha 6.602 cobertes amb aquest
material arreu de la comarca.
D’aquestes dades crida l’atenció
que el municipi amb més cober-
tes d’amiant sigui les Franqueses,
que acumula fins a 585, gairebé
el 9% de la comarca. 

Mentrestant, el segon municipi
amb més amiant és Granollers,
amb 488 cobertes, i el segueixen
Caldes de Montbui, amb 415, Mo-
llet, amb 386, Santa Perpètua,
amb 319, i Lliçà de Vall, amb
302. Totes aquestes localitats,
juntament amb les Franqueses,
destaquen per la gran quantitat de
polígons industrials i empreses
que tenen, llocs on, principal-
ment, s’acumula aquest material. 

Per contra, els pobles que
menys amiant tenen no són els
més petits, sinó els més rurals
com Santa Maria de Martorelles,

que només té cinc cobertes amb
fibrociment, el Montseny, que en
té sis, Tagamanent, amb vuit o el
Figaró-Montmany, amb 14. El
contrast dins la comarca, per
tant, és destacat i ve marcat en
funció de la quantitat d’indústria
de cada localitat.

Malgrat que els ajuntaments
vallesans ja fa temps que treballen
per retirar l’amiant de les cober-
tes dels edificis públics, retirar-lo

dels edificis privats continua sent
una tasca complicada. En aquest
sentit,  des de l’Associació de Víc-
times Afectades per l’Amiant a Ca-
talunya expliquen en declaracions
a Línia Vallès que “la majoria
dels particulars no poden assumir
el cost que suposa treure aquest
material”. Davant d’aquesta si-
tuació, asseguren que si no es
donen ajudes, la seva erradicació
total és pràcticament impossible.

L’amiant es concentra, sobretot, en les cobertes industrials. Foto: ACN

Les Franqueses, el municipi 
de la comarca amb més amiant

Indignació a l’R3, que viurà
dos mesos d’afectacions 

MOBILITAT4Els usuaris valle-
sans de la línia R3 estan vivint un
malson arran del caos que gene-
rava el robatori de coure del 12 de
maig a Montcada. A causa de l’in-
cident, només hi ha dos trens per
hora i sentit que circulen entre Pu-
igcerdà i Montcada-Ripollet, im-
pedint als viatgers arribar a Bar-
celona. Davant d’aquesta situació,
la plataforma ‘Perquè no ens fotin
el tren’ ha posat el crit al cel, ja que
l’R3 és la línia més afectada.

“Sentim ràbia i indignació
perquè sempre som els més dam-
nificats”, lamenten. “S’ha nor-
malitzat el servei de Rodalies, ex-
cepte a l’R3”, afegeixen. A més,
critiquen que les reparacions per
recuperar la normalitat s’allar-
guin dos mesos.

Davant la situació, Renfe està
oferint un servei alternatiu de
busos fins a Barcelona que s’atu-
ra a Fabra i Puig. Amb tot la pla-
taforma demana arribar al centre.R3. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Empresa | Reconeguts els empresaris locals
La Nit de l’Empresari de la Unió Empresarial Intersectorial ha tancat amb

èxit la seva desena edició. Ha comptat amb prop de 300 participants i ha
entregat vuit premis relacionats amb la trajectòria i la innovació. 
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Esports Futbol | Alexia Putellas continuarà dues temporades més al Barça  
La molletana va signar dimarts el nou contracte amb el Barça, club on competirà els 

dos pròxims cursos, fins al 30 de juny de 2026. La doble Pilota d’Or i capitana blaugrana 
somia a poder aixecar la tercera Champions demà a Bilbao contra l’Olympique Lyonnais.

Claudia Garcia baixa de la grada
sigil·losa i quan arriba a la pista fa
un esprint perquè vol fer-li una
sorpresa a Clara Hernández, que
quan la veu obre els braços i se li
penja al coll. És una abraçada en-
tre dues amigues que s’estimen i
s’admiren, els ingredients que
fan que per a elles el món s’aturi
una estona. Són dos quarts de vuit
del dissabte 11 de maig i el Draft
Gramenet d’Hernández acabava
de guanyar la Final a Quatre de la
Super Copa, al pavelló Virrei
Amat de Barcelona i després de
vèncer per 46-45 el Manresa CBF
en el matx definitiu. Un premi do-
ble perquè va atorgar al conjunt
de Víctor Calzado la classificació
per a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2, que està disputant des
d’ahir a Granada. 

Al debut va caure contra l’A-
raski B a la pròrroga per 57-59,
amb una penetració de June Car-
mona quan faltaven 2,4 segons.
Avui s’enfrontarà al Tenerife Cen-
tral i demà, al Ciudad de Mósto-
les. Si és primer de grup, pujarà de
categoria. Si és segon, diumenge
tindria una opció extra contra el
segon millor equip del grup 4, que
formen Al-Qázeres B, Stadium
Casablanca, Mondragon Uniber-
sitatea i CFI Reina Isabel GMASB. 

Tornem a les abraçades de la
Super Copa. “Ahir ens vam ab-
raçar després de competir al par-
quet -Garcia juga al CB Roser, que
va perdre per 63-54-. Disputar
una semifinal contra algú tan
especial per a tu fa mal i, alhora,
també estava contenta pel meu
equip. Ara m’ha dit que m’ho me-
reixo i que s’alegra per mi”, con-
fessa, emocionada, la Clara, ca-
pitana del Draft Gramenet. 

“No podia deixar de plorar
perquè necessitava deixar anar
moltes emocions que tenia a dins.
Ha sigut una temporada molt
llarga i plena de contrastos. Ara es-
pero que hi puguem posar la ci-
rereta pujant de categoria”, desit-
ja en veu alta Lara Sánchez, exju-
gadora del Joventut Les Corts. 

“Hem patit algunes derrotes
molt dures i hem assolit algunes
victòries molt difícils, i crec que
l’experiència ens ha permès con-
tinuar el somni. L’equip i jo es-
tem plenes de ferides perquè
som intenses i lluitadores. No
donem cap pilota per perduda, i

això és fonamental en una com-
petició tan igualada com aques-
ta”, enraona Marina Laborda,
base del conjunt colomenc i amb
passat al CB Granollers. 

La cistella decisiva ha estat
d’Andreea Cojocariu, encarre-
gada de culminar una jugada
molt ben trenada des de la pis-
sarra de Víctor Calzado: “Estava
nerviosa i tremolava, però quan
l’equip confia en tu, tot és més
senzill. Jo confio en cada peça del
grup i em sento molt orgullosa
del que estem aconseguint”. 

“Hem demostrat que estem
molt preparades per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2 i
que no som companyes, sinó que
totes som amigues”, celebra
Anna Gamarra. “Hi estic d’acord.
Són grans amigues i això no és
tan fàcil de gestionar perquè es
tenen massa confiança i a vega-
des es diuen les coses d’una ma-
nera...”, exposa, divertit, Víctor
Calzado, l’entrenador.  

“Quan em costa concentrar-
me, puc posar-me a ballar”, tor-
na a intervenir Gamarra, que en
un temps mort de la final s’ha
emocionat una mica amb una
cançó. Abans dels partits sol
escoltar lletres “animades”, com
les de Camp Rock.

CANÇONS ESPECIALS
La primera DJ de la Final a Qua-
tre de la Super Copa ha estat Lí-

dia Querol, del SESE, que ha
col·locat l’altaveu portàtil i l’ha
connectat a un dispositiu amb
cançons triades per les jugadores
del Draft. “Al nostre matx hem
posat les que ens agraden. N’hi ha
un parell de molt especials, ‘Sarà
perché ti amo’ i ‘Puedes contar
conmigo’”, exposa Querol.    

En un principi, la seu de la
competició era el Poliesportiu
Municipal Les Planes perquè el
CEJ l’Hospitalet n’havia demanat
l’organització. El SESE també ho
va fer, però després. “Dimarts, des
de la Federació Catalana de Bas-
quetbol, ens van comentar que fi-
nalment podíem ser nosaltres els
organitzadors. Així que, imagina’t,
han estat tres dies de córrer una
mica i la Federació ens ha ajudat

molt també. Les jugadores van ser
les primeres que van demanar-
nos que organitzéssim una com-
petició tan especial”, comparteix
Carlos Espona, nou director tèc-
nic del club de Nou Barris.   

“Que les eleccions al Parlament
se celebressin aquest diumenge
ens ha exigit avançar un dia la
competició, i trobar una instal·la-
ció per a la primera jornada era
molt complicat perquè la majoria
de clubs s’entrenen els divendres.
La seu ha acabat sent la del pave-
lló del SESE, a qui vull agrair la
seva predisposició”, comenta Fer-
ran Aril, president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).  

Fins fa molt poc, Judith Tur-
rión, capitana del CEJ l’Hospita-
let, no s’esperava veure com a es-
pectadora la Final a Quatre de la
Super Copa. Ha vingut amb les
companyes i el cos tècnic per re-
bre el trofeu que les acredita com
a primeres campiones. Un premi
assolit en l’última jornada, quan
el Draft Gramenet va perdre en la
seva visita al Manresa CBF. “Hem
construït un grup molt sa, i el cos
tècnic aposta per un joc en què
em sento còmode. El curs se
m’està fent curt. Ara lluitarem a
Huelva per pujar a Lliga Feme-
nina 2. No tenim pressió, però sí
moltes ganes i confiança”, diu.    

“Em va fer molta por deixar
el CB Cornellà després de 20
anys i ara puc dir-te que no me’n
penedeixo. Aquest equip és una

família i viure una Final a Qua-
tre tan ben acompanyada ha es-
tat increïble”, intervé Maria Pi-
lán, del CB Roser. 

No és cap secret que el grup
és una família ni que Mar Trabal
n’és una peça clau. Sempre pen-
sa en el bé del col·lectiu i valora
el camí: “Malgrat les dificultats,
no hem deixat d’estar juntes ni

un sol instant, a cada partit i en-
trenament, i hem competit fins
al final. Això m’omple d’orgull”.

El CB Prat, el Club Bàsquet
Samà Vilanova, el Joventut Les
Corts i el CB Granollers són els
equips que descendeixen i juga-
ran a la Copa Catalunya la prò-
xima temporada. “Hem intentat
salvar-nos fins al moment que
fos matemàticament possible i
hem tingut moltes oportunitats
per aconseguir-ho. I també vam
guanyar el Manresa CBF i el
SESE, dos equips de la Final a
Quatre. No havia de ser i ja està.
L’esport és així de trist i de bo-
nic”, afirma Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.  

L’AB Premià, on juga Mont-
sant Guerrero, sí que competi-

rà el pròxim curs a la Super
Copa. La jugadora ha arribat al
pavelló amb crosses, perquè en
l’últim entrenament abans del
darrer partit de fase regular es
va fer un esquinç de grau 2. L’e-
quip ja s’havia assegurat la per-
manència. “Si m’havia de fer
mal, aquell era el millor mo-
ment perquè hauria estat molt
dur no poder ajudar el grup a la
pista. Hem d’aprendre dels er-
rors que hem comès i que ens
haurien pogut penalitzar amb
un descens, i també valorar la
nostra capacitat de reacció en el
moment clau del curs”, com-
parteix Guerrero.  

Maria González, del SESE, fa
molt més temps que es va lesio-
nar. “Ha sigut una temporada
dura perquè m’encanta el bàsquet
i m’hauria agradat compartir
molts més moments amb l’equip
a la pista. El grup és excepcional
i m’ha fet sentir present i partícip
en tot moment”, confessa. 

L’ESTIMA A UN CLUB 
Una unió que al SESE tenen tots
els seus equips. Al descans del
matx dues nenes han saltat a la
pista per donar suport a Míriam
Ferreri, que somriu quan ho re-
corda: “Demà juguen a les nou
del matí, són gairebé les 11 de la
nit i han vingut a veure’ns. Aquest
és només un exemple de com és
el club de la meva vida. Mai ob-
lidaré que hem pogut disputar la
Final a Quatre de la Super Copa
a casa i amb la nostra gent, i po-
sant-li les coses molt difícils al
Manresa CBF”.  

“Veure les persones que ens es-
timen animant-nos ens ha regalat
una energia extra. A mi m’ha
emocionat, la veritat. El SESE
tornarà a estar als  primers llocs de
la classificació, n’estic segura”,
assegura Laura Hualde.  

L’entrenador, Enric González,
és més d’anar partit a partit, i en-
trenament a entrenament. “Ser
els amfitrions d’un esdeveniment
així i comptar amb una repre-
sentació molt important del club
a la grada és un plus increïble i,
alhora, també pot fer que el pes
de la responsabilitat sigui més
gran. Crec que al primer temps
mort he comentat a les jugadores
que no ens podíem demanar més
de cor i que havíem de millorar el
nostre cap perquè estàvem jugant
el partit que li interessava al rival”,
conclou González, a qui fora del
pavelló li esperen la família i
unes quantes abraçades. 

Toni Delgado
GRANOLLERS

Abraçadesqueaturenel temps
» El Draft Gramenet de Laborda, ex del CB Granollers, està jugant la fase d’ascens a Lliga Femenina 2       

» ‘Línia Vallès’ viu la Final a Quatre de la Super Copa, disputada al pavelló Virrei Amat de Barcelona

Laborda, ex del CB Granollers, ensenya algunes ferides. Foto: Toni Delgado

“Hem patit derrotes
molt dures i hem assolit
victòries molt difícils”,
exposa Marina Laborda

“Hem intentat salvar-
nos fins al moment 
que fos possible”, 
diu Cynthia Molina 
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És una de les òperes més conegudes del
món i aterra al Liceu fins a l’1 de juny. Està
basada en el tradicional conte de La
ventafocs, que explica la història de la jove
serventa, però sense els aspectes màgics
i fabulosos de la versió original. A més, in-
clou alguns canvis en el paper de perso-
natges com la fada o la madrastra, re-
convertits en figures noves.

Teatre

La Cenerentola
Gioachino Rossini

La banda mallorquina més destacada
d’ska i reggae presenta el seu primer disc
de llarga durada, amb una dotzena de
cançons amb les quals el grup busca
transmetre bones vibracions. Hi predo-
minen els ritmes jamaicans i les melodies
de la música mestissa catalana, amb els
instruments de vent i les veus com a prin-
cipals protagonistes.

Música

La pel·lícula narra la història del cardenal
Wyszyński, un líder espiritual polonès que
s'enfronta a les autoritats comunistes
per obtenir més drets per a l'Església i la
nació, i estableix les bases per a l’ascens
del Papa Joan Pau II i la caiguda del co-
munisme a Europa.  És un film basat en
fets reals que recorda aquesta figura tan
destacada i, a la vegada, silenciada.

Pelis i sèries

El primat de Polònia
Michał Kondrat

Fronteras invisibles
La Barranca

En altres paraules
Un festival de paraules que es converteixen en literatura, mú-

sica, art i espectacle. D’això tracta En altres paraules, una ini-
ciativa que s’està tirant endavant al CaixaForum fins al 30 de
maig i que proposa gaudir de la cultura amb vermuts poè-

tics, tallers, conferències, concerts, esmorzars amb periodis-
tes, activitats familiars i propostes diverses per a tots els pú-

blics. Les entrades per a cadascun dels actes costen entre sis i
15 euros i tot plegat té l’objectiu de fer reflexionar la ciutada-
nia sobre el poder del diàleg i de la paraula, i donar visibilitat

a les millors veus de la cultura i del panorama literari.

A L E X I A  P U T E L L A SQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre narra la història de la Ga-
briela, que ha decidit passar l’estiu a casa
del seu l'avi, en un poble interior de l’Em-
pordà. Sense voler-ho, s’enamora i viu un
amor d’estiu que l’autora explica des de
dues òptiques diferents: la de la Gabriela
i la del noi, en Quim. És una oda als me-
canismes de la seducció i l’atracció en-
tre contraris.

Llibres

Com un batec en un micròfon
Clara Queraltó

|Hauntii
Aquest nou videojoc d’acció per a totes les plataformes permet posar-se a la

pell d’un fantasma que ha de lluitar pot posseir objectes, persones i criatures.
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La futbolista i capitana del FC Barcelona, Alexia
Putellas (Mollet, 1994), ha creat una fundació

pròpia que es diu Eleven i que vol ajudar les ne-
nes vulnerables a través del futbol. Pròximament,
obrirà la primera acadèmia a Mollet, on un equip

d’educadores socials i d’entrenadores de futbol
treballaran amb cent nenes d’entre 8 i 16 anys

per ajudar-les a créixer socialment i emocional-
ment. Es tracta de la iniciativa més destacada

que la molletana ha tirat endavant fora del camp,
malgrat que a dins hi suma fites molt importants.
Cal recordar que Putellas ha guanyat un Mundial
amb la selecció espanyola i els grans premis fut-

bolístics amb el Barça, i que, a més, ha rebut la Pi-
lota d’Or a millor jugadora del món i dos Premis

The Best FIFA. Per això, és àmpliament considera-
da la gran estrella contemporània del futbol fe-

mení i una de les millors de la història.

Famosos

Ser la millor futbolista del món
És considerada una estrella del futbol femení

Crear una fundació per ajudar nenes vulnerables
Es diu Eleven i treballarà per fer-les créixer socialment i emocionalment

Felicitacions per la iniciativa
Els usuaris aplaudeixen la proposta que tirarà endavant
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

COMPLET

El medi aquàtic és perfecte per mantenir
adequadament el sistema cardiovascular 

MILLORES

SALUDABLE

CONSTÀNCIA

E S T I L S  D E  V I D A

i PEDIATRIA 
Probablement, els pedagogs dirien que el millor esport és el que
triïn els mateixos infants. És cert, perquè així estaran més moti-
vats. Però hi ha més arguments a l’hora d’escollir un esport, i la
majoria dels metges, així com la Fundació Espanyola del Cor, co-
incideixen a definir la natació com el més complet de tots i, per
tant, el més recomanable en general. 

La raó és que a l’hora de nedar hi intervenen molts grups
musculars diferents. D’aquesta manera, la natació aporta, per si
mateixa, la majoria dels beneficis de tots els altres esports. Incre-
menta la flexibilitat, afavoreix la coordinació i l’agilitat, millora la
resposta cardiovascular davant l’esforç i, fins i tot, ajuda a l’esti-
mulació de les persones amb problemes neurològics i paràlisi
cerebral. Però no només això: la natació afavoreix la socialització,
ensenya als infants nocions de salvament i fomenta el respecte i
l’autoacceptació dins del grup.  

Això sí, per aconseguir el màxim rendiment cal ser constant.
La intensitat de les sessions ha d’anar augmentant de forma pro-
gressiva fins a arribar a una mitjana desitjable de tres sessions
setmanals d’uns trenta minuts.

Aquest éselmillor esport per als nens

En la pràctica de la natació hi intervenen 
un gran nombre de grups musculars

Les claus

La natació augmenta la flexibilitat i afavoreix
la coordinació, l’agilitat i la socialització

La intensitat de les sessions ha d’anar
augmentant de forma progressiva  
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